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Vážené kolegyně, kolegové, milí přátelé, 

 

  v současné složité době, kdy se neustále 

mění různá nařízení a vyhlášky je každý pevný bod 

malým zázrakem. A právě takovým bodem se jeví 

náš VENKOV. Prostor, který bývá mnohdy 

neoprávněně přehlížen, je najednou místem kde 

se svět alespoň trochu tváří „normálně“. 

Procházka lesem, nebo rozkvetlou loukou, se 

stává vyhledávaným cílem pro lidi z měst. Dříve 

tak běžná záležitost je nyní vzácností.  

 Právě v tuto chvíli je potřeba upozornit, 

že tento prostor je tady skutečně pro všechny a 

tak je třeba k němu i přistupovat. Dlouhodobě podfinancovaný venkov zajišťuje celou řadu funkcí, které 

jsou přehlíženy a zjednodušovány. Společně spravujeme většinu území naší republiky za zlomek 

prostředků. Toto nebude možné bez trvale žijících obyvatel. K tomu je však nutné udržet základní služby a 

nabídnout i něco navíc.  

 Neustále čelíme různým snahám, jak nás „úspěšně“ řídit a jak „spravedlivě“ přerozdělovat to na 

co máme nárok. A tehdy je hlas 2000 obcí slyšet mnohem více než jednotlivce. 

 

Přeji Vám krásný zbytek léta,  

 

Tomáš Dubský, starosta obce Vysočina, člen krajského a celorepublikového předsednictva SMS ČR 

 

 

INFORMACE Z ÚŘADU PARDUBICKÉHO KRAJE  

 VEDENÍ KRAJE BUDE ŘEŠIT OTÁZKU KOMPENZACE PRO KRAJSKÉ SAMOSPRÁVY VE VÝŠI 500 KČ NA 

OBYVATELE - Jistě jste již zaznamenali zprávu, že vláda schválila kompenzaci obcím ve výši 1200 Kč na 

obyvatele na zmírnění výpadku daňových příjmů v souvislosti s epidemií koronaviru. Kdo se bohužel 

nedočkal kompenzací, jsou kraje, které stejně jako jiné místní samosprávy pocítí dopad pandemie na 

svém rozpočtu. Vedení Pardubického kraje chce proto předložit zákonodárnou iniciativu, ve které 

navrhne, aby kraje získaly kompenzaci ve výši 500 Kč na obyvatele. Tuto snahu můžete podpořit i Vy 

svým podpisem v petici, kterou naleznete zde. Rozhovor s hejtmanem Netolickým na toto téma si 

můžete přečíst na webových stránkách kraje.   

 

www.smscr.cz facebook.com/smscr.cz   ČERVENEC 2020 

KRAJSKÉ SHROMÁŽDĚNÍ SDRUŽENÍ MÍSTNÍCH SAMOSPRÁV PARDUBICKÉHO KRAJE 

Úvod Informace z kraje Informace a služby SMS ČR 

https://www.petice.com/souhlas_se_zakonodarnou_iniciativou_pardubickeho_kraje_-_kompenzace_500_korun_na_obyvatele_kraje
https://www.pardubickykraj.cz/aktuality/107846/netolicky-vlada-rozhodla-o-nas-bez-nas-chceme-pro-kraje-narovnani-500-korun-na-obcana
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 OBCE ZASAŽENÉ POVODNĚMI DOSTALY FINANČNÍ POMOC OD KRAJE – Po první vlně povodní, která 

se naším krajem přehnala v polovině června, rozhodlo vedení kraje uvolnit 8,6 milionu korun na 

likvidaci škod. Postižené obce mohly zažádat až o sto tisíc korun. Tuto možnost využilo 31 obcí. Mezi 

nejvíce zasažené patří Vápenný Podol, Pustá Rybná, Borová, Heřmanův Městec, Luže, Míčov-Sušice, 

Chvaletice, Prachovice, Litomyšl a Lanškroun. Více informací zde. 

 

 KŮROVCOVÝ ŠTÁB OPĚT ZASEDAL. O DOTACE NA ODSTRAŇOVÁNÍ KŮROVCOVÉHO DŘEVA SE 

MOHOU ZAPOJIT I OBCE JAKO ZŘIZOVATELÉ JEDNOTEK DOBROVOLNÝCH HASIČŮ - V Pardubickém 

kraji zasáhla kalamita nejvíce oblasti Svitavska, Moravskotřebovska a Nasavrk. Vlastníci lesů do 50 

hektarů nepřijdou o dotační titul, i přes avizované změny ve struktuře dotačních titulů. Žadatelé 

mohou být také obce jako zřizovatelé jednotek dobrovolných hasičů, kteří se mohou zapojit do 

likvidace napadeného dřeva. Zájemci mohou požádat o podporu do konce září. Více naleznete zde.  

 

 RADA KRAJE SCHVÁLILA POSKYTNUTÍ DOTACÍ NA PROJEKTOVOU DOKUMENTACI ČI REALIZACI 

KANALIZACÍ PRO OBCE A DOBROVOLNÉ SVAZKY OBCÍ VE VÝŠI 68,5 MILIONU KORUN – Dotaci získá 

55 žadatelů. Požádat o ně mohly obce do dvou tisíc obyvatel. Na projektové dokumentace bylo 

předloženo 22 žádostí, z toho 9 na vodovody, na kanalizace a ČOV bylo žádostí 13. 17 žádostí bylo 

předloženo na realizaci a obnovu vodovodů. Na realizaci a obnovu kanalizací a ČOV bylo žádostí 16. 

Více se dočtete zde. 

 

Více informací z úřadu Pardubického kraje naleznete zde.  

 

 

KRAJSKÉ PŘEDSEDNICTVO SMS ČR PARDUBICKÉHO KRAJE 

  ZRUŠENÉ AKCE NAHRADÍME V DRUHÉ POLOVINĚ ROKU - Tak jako kolegové z jiných krajů, muselo i 

krajské předsednictvo Pardubického kraje zrušit plánované jarní akce. Členové o ně však nepřijdou. 

Některé z nich dostanou svůj prostor v září a prosinci! Krajské předsednictvo o tom jednalo na 

Suchém Vrchu.  

Po několika měsících, kdy jsme se naučili vést 

konferenční hovory na dálku, jsme se opět s radostí setkali 

tváří v tváří. Sjeli jsme se na vrcholku Suchém Vrchu v 

Orlických horách, kam jsme pozvali i předsedkyni Krajské 

sítě MAS Michaelu Kovářovou a krajského předsedu SPOV 

ČR Jiřího Kosela. Ten zhodnotil naši dosavadní spolupráci 

jako výbornou.  

Michaela Kovářová, která je zároveň také ředitelkou a 

manažerkou MAS Holicko, představila aktuální 

problematiku týkající se financování MAS: „Režie Místních 

akčních skupin spojená s vyhlašováním výzev a administrací 

přijatých projektů je v současném programovacím období 

(2014-2023) hrazena z 95% z dotace (IROP) a z 5% je 

dofinancována z jiných zdrojů MAS, zejména členských příspěvků. Ty platí všichni členové MAS (obce, 

podnikatelé i neziskové organizace), ale zpravidla největší podíl tvoří členské příspěvky od obcí, které 

se pohybují u různých MAS v různé výši (nejčastěji 7 - 10 Kč/obyvatele). Tato výše v současném 

programovacím období stačí na dofinancování výše uvedených 5%, pokrytí nezpůsobilých výdajů (ne 

https://www.pardubickykraj.cz/aktuality/107839/kraj-pomuze-31-obcim-s-odstranenim-povodnovych-skol-celkove-rozdeli-28-milionu-korun?pg=1
https://www.pardubickykraj.cz/aktuality/107764/sireni-kurovce-se-oproti-predpokladum-zpomaluje-v-kraji-budou-letos-vysazeny-dva-miliony-sazenic-stromu?pg=1
https://www.pardubickykraj.cz/aktuality/107680/kraj-poskytne-obcim-dotace-na-rozvoj-infrastruktury-v-oblasti-vodniho-hospodarstvi?pg=3
https://www.pardubickykraj.cz/tiskove-zpravy
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všechny cestovní náhrady, účastnické poplatky, apod. jsou pro řídící orgán způsobilým výdajem k 

proplacení) a krytí výdajů dalších rozvojových projektů pro své území (regionální produkty, destinační 

společnosti, místní akční plány rozvoje vzdělávání, komunitní plánování sociálních služeb, příměstské 

tábory,...). Tento rok se začíná mluvit o financování příštího programovacího období (2021-2027) a 

MAS byly postaveny před hotovou věc - režie MAS bude hrazena ze 70% z dotace a 30% bude 

dofinancováno MAS. Veškeré řídící orgány pospolitě tvrdí, že chce-li region na svém území fungující 

MAS, pak se musí na jejím financování více podílet. To mi nedalo a zkusila jsem si vypočítat, o jaké 

částce se bavíme. V případě MAS Holicko, kdy její roční způsobilé výdaje na administraci výzev činí cca 

1,15 mil Kč je potřeba na dofinancování 58 tis. Kč (5% spolufinancování), ale v novém období bude 

potřeba už 345 tis. Kč, což je vlastně výše členských příspěvků odpovídající 20 - 25 Kč/obyvatele. S tím, 

že už nám nezbývá na nezpůsobilé výdaje (ty vzniknou vždy, ať děláte, co děláte) a další rozvojové 

projekty. Když už jsme u dalších rozvojových projektů, tak musím zmínit, že u projektů jako jsou Místní 

akční plány rozvoje vzdělávání nebo Komunitní plánování sociálních služeb, tak u těch se také alespoň 

prozatím nepočítá se 100% dotací, tak jako tomu bylo doposud. Takže se dostáváme k tomu, že i ty 

středně aktivní MAS, jako je MAS Holicko, budou potřebovat členské příspěvky od obcí ve výši 70 

Kč/obyvatele, tak aby mohly kromě administrace výzev realizovat tyto projekty. Realita ale bude asi 

jiná. Území tyto rozvojové projekty nebude vnímat jako hlavní prioritu a už vůbec ne v případě 30% 

dofinancování. Takže Místním akčním skupinám hrozí to, že se stanou pouhou dotační agenturou pro 

přerozdělování evropských peněz bez další přidané hodnoty, protože na realizaci dalších rozvojových 

projektů již nezbydou finance.“  SMS ČR téma budoucího programového období dlouhodobě sleduje.  

Kulaté stoly na téma doprava v kraji a krajské shromáždění - to měla náplň programu dubnové 

akce, kterou jsme byli nuceni zrušit kvůli pandemii. Téma dopravy trápí mnohé z nás. V Pardubickém 

kraji je palčivost toto tématu podpořeno výstavbou dlouho očekávané dálnice D35. Ta se dotýká 

mnoha z našich členských obcí. Právě jim a i dalším bychom rádi dali prostor při diskusi s vedením 

kraje, Správy a údržby silnice Pardubického kraje a Ředitelství silnic a dálnic ČR, správy Pardubice. 

Vážnou debatu odlehčíme prezentací na téma „Obecní soustavy domovních ČOV“ – příklady dobré 

praxe.  Náhradní termín této akce bude v prosinci. 

Termín, který si již nyní můžete vyhradit ve svých diářích, je čtvrtek 10. září. V tento den bychom 

rádi pozvali naše členské obce do malebné vísky Čistá u Litomyšle, kde uspořádáme Debatu s leadery 

politických stran kandidující do krajských voleb. „Stejnou akci jsme v našem kraji zatím nepořádali, 

bude to naše premiéra. Doufám, že toto téma zástupce obcí a měst osloví. Je to skvělá příležitost k 

zahájení spolupráce s budoucími představiteli krajské samosprávy. Já osobně se těším i na to, že 

zavítáme na nové místo a prohlédneme si Čistou spolu se starostou Petrem Dřínovským. Setkání 

uspořádáme odpoledne, aby se ho snáz zúčastnili 

i neuvolněné starostky a starostové. Naši tradiční 

akci Setkání starostů s hejtmanem, poslanci a 

senátory Pardubického kraje bohužel letos 

nebudeme schopni uskutečnit, a to z časových 

důvodů.,“ uvedla Kristýna Vodrážková.  

 V rámci našich jednání se snažíme objevovat 

nová zákoutí našeho kraje a poznávat tak 

zajímavá místa. Tentokrát jsme zavítali do 

dělostřelecké tvrze Bouda. Výklad byl tak 

poutavý, že se téměř tříhodinový pobyt pod zemí 

dal v 5 stupních celsia celkem bez obtíží snést. Návštěvu tvrze doporučují i dámy z naší skupiny! 

 



4 
 

 

ČINNOST A SLUŽBY SMS ČR 

 NOVÁ SLUŽBA - STRATEGICKÉ 

PLÁNOVÁNÍ - Jsme velice rádi, 

že můžeme oficiálně oznámit 

rozšíření nabídky našich služeb 

o strategické plánování. 

Konkrétně Vám budeme 

schopni kvalifikovaně pomoci s 

přípravou "programu rozvoje 

obce", jak jej znáte ze zákona o 

obcích. Primárně ale nechceme 

pouze splnit formalitu 

sepsáním dokumentu podle 

šablony, naopak za Vámi do 

obce přijedeme diskutovat o možném směřování Vaší obce a umíme pomoci i se zapojením veřejnosti 

do plánování. Ceny jsou bez DPH a platí pro členské obce našeho sdružení.  

 

MOHLO VÁM UNIKNOUT  

Jak si obce poradily s navýšením tranzitní dopravy? Dopravním značením! 

Lednové rozšíření mýtného systému na dalších 800 kilometrech silnic I. 

třídy sice celorepublikovou pohromu nezpůsobilo. Přesto však vyvolalo 

lokální problémy s objížděním placených úseků tranzitní dopravou. 

Vypravili jsme se do dvou obcí Pardubického kraje, které se v 

mnohaletém a marném očekávání dostavby dálnice D35 rozhodly 

utlumit tranzitní dopravu tak, že zavedly omezující dopravní značení. V 

následujícím rozhovoru starostové Zdeněk Seidl z obce Časy a Pavel 

Kohout z Opatovic nad Labem vysvětlují, jak při tom postupovali i jak 

se jejich opatření zatím osvědčilo. 

Jaká je dopravní situace ve vašich obcích?  

Zdeněk Seidl (ZS): Obec Časy protíná silnice I. třídy a úzká komunikace III. třídy vedoucí paralelně s 

nedokončenou D35. V minulosti ji proto využívalo mnoho kamionů. 

Pavel Kohout (PK): Opatovice nad Labem leží na silnici II. třídy mezi Hradcem Králové a Pardubicemi, 

která dlouhodobě sloužila tranzitní dopravě jako paralela k I/37 spojující tato města.  

Obě obce se proto rozhodly iniciovat zavedení dopravního značení omezujícího tranzitní dopravu. Koho 

bylo potřeba s žádostí oslovit? 

ZS: Obrátili jsme se na dopravní policii a magistrát města Pardubice, který má komunikace II. a III. třídy v 

gesci. 

PK: Žádost jsme směřovali na pardubickou pobočku Ředitelství silnic a dálnic, která ji podala na 

Ministerstvo dopravy. Komunikovat jsme museli i s firmami, které sídlí přímo v obci, nebo v jejím okolí.  
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Jak jste žádost odůvodnili? 

ZS: Nejpádnějším argumentem bylo zvýšení bezpečnosti veřejné dopravy a chodců.  

PK: Podmínkou pro zavedení omezujícího značení byla existence objízdné trasy po komunikaci vyšší třídy. 

Vedle bezpečnosti jsme žádost odůvodnili i zlepšením kvality života v obci a udržitelností technického 

stavu místních komunikací a budov. 

Jak dlouho proces trval od žádosti po realizaci a jaké byly finanční náklady? 

ZS: Celý proces trval dva až tři měsíce. Již v době projednávání žádosti s úředními orgány jsme oslovili 

firmu, která nám dopravní značení navrhla a připravila. Proto jsme po vydání rozhodnutí mohli obratem 

umístit značky. Celkové náklady na značení činily přibližně 75 tisíc korun, z toho 70 tisíc připadlo na 

výrobu značek. 

PK: Dva a půl roku. Díky koordinaci s výstavbou D35 nám ale nevznikly žádné finanční náklady, které byly 

započítány do nákladů na dálnici. 

Jak jste s novým opatřením spokojeni? 

ZS: Pomocí kamerovému systému obecní policie, která na dodržování zákazu dohlíží, značení skutečně 

pomohlo.  

PK: Značení pomohlo částečně. Není to zátaras. Z pohledu zákona je velice náročné prokázat, že daný 

kamion je tranzitní doprava. Například pokud kamion v obci jízdu přeruší, přestává být tranzitem, čehož 

část řidičů zneužívá. 

 

Děkujeme Vám za rozhovor a sdílení zkušeností. 

Rozhovor vedli krajská manažerka Kristýna Vodrážková a legislativní analytik Otakar Bursa. 

 

POZVÁNKA NA AKCI 

 

Vážená paní starostko, vážený pane starosto, vážení zastupitelé, 

krajské předsednictvo Sdružení místních samospráv ČR Pardubického kraje si Vás dovoluje pozvat na 

Debatu s lídry politických stran a hnutí  

kandidujících do krajských voleb 2020. 

Termín:   Čtvrtek 10. září 2020 

Místo:    Kulturní dům obce Čistá u Litomyšle, č. p. 422 

Začátek debaty:  15.00 hodin 

Doprovodný program od 14.00 hodin: Prohlídka malebné obce Čistá, kterou nás provede starosta Petr 

Dřínovský. Navštívíme např. kostel svatého Mikuláše. Sraz na prohlídku je před 

kulturním domem, ve kterém se bude odehrávat i hlavní bod programu – debata.  

Občerstvení zajištěno. Předpokládaný konec setkání je do 18.00 hodin. 

Přihlášení provádějte do 4. září zde. 

 

https://docs.google.com/forms/d/12qXyJ2ZVNrEE8PsxtZF45vv1Ltqqi2_5DraZzHwYeEU/edit


 
 

KDO JSME A CO DĚLÁME? 

o Zpravodaj SMSKA 

o Právní, dotační a krizová poradna zdarma 

o Pomáháme obcím s veřejnými zakázkami 

o Právní poradna Roku v obci – zveřejňujeme anonymizované dotazy a odpovědi 

o Aplikace zasedání zastupitelstva 

o Vypořádávání autorských práv pro obce jednoduše 

o Pomáháme obcím s GDPR 

o Školíme zástupce a zaměstnance obcí I. typu 

 

To vše a ještě více naleznete na našich stránkách: 

o https://www.smscr.cz/ 

o http://www.rokvobci.cz/ 

o http://www.portalzastupitele.cz/ 

o https://www.facebook.com/SMSCR.CZ 

 

 

ZNÁTE TVÁŘE SMS ČR V NAŠEM KRAJI?  

Členské obce zastupuje a sdružuje krajské předsednictvo 

o Předseda Jozef Petrenec, starosta obce Dříteč 

o Místopředsedkyně Zuzana Tvrzníková, starostka  

obce Zámrsk 

o Tomáš Dubský, starosta obce Vysočina 

o Pavel Eliáš, starosta městyse České Heřmanice 

o Petr Mareš, starosta obce Červená Voda 

o Martin Staněk, starosta města Sezemice 

o Petr Schmied, starosta obce Krouna 

 

 

V případě dotazů kontaktujte naši krajskou manažerku Kristýnu Vodrážkovou 

vodrazkova@smscr.cz 

725 532 360 

 

REALIZOVÁNO ZA FINANČNÍ PODPORY PARDUBICKÉHO KRAJE 

 

https://www.smscr.cz/cz/nase-publikace/informacni-zpravodaj
https://www.smscr.cz/cz/sluzby/clenske-benefity
https://www.smscr.cz/cz/clenske-benefity/pomahame-obcim-s-verejnymi-zakazkami
http://www.rokvobci.cz/pravni-poradna/
http://rvo.rokvobci.cz.windows9.aspone.cz/ZasedaniZastupitelstva/Account/Login?ReturnUrl=%2FZasedaniZastupitelstva%2F
https://www.smscr.cz/cz/62-aktuality/2105-sms-cr-se-dohodlo-na-jednoduchem-vyporadani-prav-pro-obce
https://www.smscr.cz/cz/clenske-benefity/1627-pomahame-obcim-s-gdpr
http://www.portalzastupitele.cz/
https://www.smscr.cz/
http://www.rokvobci.cz/
http://www.portalzastupitele.cz/
https://www.facebook.com/SMSCR.CZ
mailto:vodrazkova@smscr.cz

